
    جواد محرمي
 از ابتداي انقلاب اسلامي دميدن بر اين 
گزاره كه عده اي مخالف سينما هستند 
و ما جل�وي اينه�ا ايس�تاده ايم يكي از 
جدي تري�ن فضاس�ازي هاي مديران�ي 
محسوب مي ش�ود كه در شرايط ضعف 
عملكرد اجرايي و تنگناي ارائه كارنامه بر 
اين گزاره تأكيد كرده اند. براي مخاطبان 
س�ينما نيز اين ادعا كه ما جلوي كساني 
كه از اساس مخالف وجود سينما هستند 
ايس�تاده ايم به خ�ودي خ�ود عملكرد 
قابل قبولي قلمداد مي شود و اين گزاره 
را به ذهن م�ي آورد كه اي�ن آقايان اگر 
هيچ كاري نكرده باش�ند و صرفاً جلوي 
گروه هايي كه از ريشه با سينما مخالفند 
ايس�تاده باش�ند كار زي�ادي كرده اند. 
بزرگنمايي يا لولو س��اختن از افرادي كه با 
سينما مخالفند همچنان در فضاي فرهنگي 
ايران مدعيان و مش��تريان خ��اص و البته 
كاركرد خ��ود را دارد. مي ت��وان گفت اين 
فضاس��ازي همچنان در فضاي رس��انه اي 
ايران كار مي كند و از آن به عنوان حربه اي 
سياسي استفاده مي شود. حجت الله ايوبي، 
رئيس سازمان سينمايي دولت يازدهم يكي 

از اين افراد است. 
اما در س��ال هاي اخير ع��ده اي از فعالان 
سينمايي كه اتفاقاً دهه 60 را درك كرده اند 
بر اينكه اساساً چنين افرادي در جمهوري 
اس��امي از ابتدا وجود خارجي نداشته اند 
تأكي��د كرده ان��د. مه��دي فخي��م زاده از 
سينماگراني است كه اخيراً در گفت و گو با 
فريدون جيراني در برنامه تلويزيوني 35 به 
اين مسئله اشاره كرده است. »من از سال 58 
در سينما فيلم ساختم و به جرئت مي گويم 
در جمهوري اسامي هرگز بحث تعطيلي 
سينما نبوده و هر گروهي مي خواست همان 
كاري را بكند كه دوستان دهه 60 كردند. 
آقايان انوار و بهشتي مي گفتند عرفان وجه 
هنري اسام است و آن را در سينما پيگيري 
كردند و گروه هايي با اين نگاه مخالف بودند 
اما نهايتاً همه مي گفتند س��ينما از نگاه ما 

خوب است.« 
   ما را مته�م به مخالفت با س�ينما 

نكنيد
در اين باره اخيراً سينماگران ديگري چون 
بهروز افخمي و محمد حس��ين فرح بخش 
هم اظهار نظر كرده اند. فرح بخش در جايي 

عنوان كرده كه لولوهاي سينمايي ساخته 
و پرداخته مديراني چ��ون فخرالدين انوار 
و بهش��تي بود تا از اين طريق سياست هاي 
خود را پيش برند. س��ال گذشته در جريان 
مناظره اي كه ميان كيوان كثيريان و مهدي 
آذرپندار در ش��بكه خبر به عنوان نماينده 
دو طيف فكري در س��ينما انجام ش��د اين 
موضوع از سوي عضو شوراي مركزي انجمن 
نويس��ندگان و منتقدان خانه س��ينما كه 
بيشتر گرايشات س��ينماي روشنفكري و 
جشنواره اي ايران را نمايندگي مي كند به 
اين شكل مطرح شد كه طيف فكري جبهه 
فرهنگي انقاب را متهم به مخالفت با اصل 
سينما كرد و با پاس��خ طرف مقابل مواجه 
ش��د:»جناب كثيريان ما را مته��م به اين 
نكنيد كه مخالف سينما هستيم. الان ديگر 
كسي را پيدا نمي كنيد كه از اساس مخالف 
سينما باشد. آقاي ايوبي چندبار اين جمله 
را گفت كه مخالفان من ضد سينما هستند. 
فيلم »س��تاره مي ش��ود« آقاي جيراني را 
خود سينمايي ها توقيف كردند. سؤال اين 
اس��ت كه بهرام بيضايي و خانم مياني كه 
موضع آنه��ا احتمالاً با دولت م��ورد عاقه 
شما همگراتر است چرا وقتي سينما را نقد 
مي كنند با اعتراض شما و دوستانتان روبه رو 

مي شوند؟«
اشاره عضو جبهه فرهنگي انقاب به فشارها 
از س��وي بخش با نفوذي از س��ينماگران 
ب��ه توليداتي بود ك��ه در آن به مناس��بات 
غيرحرفه اي پشت پرده سينما انتقاد شده 
بود. بهرام بيضايي، فريدون جيراني و تهمينه 
مياني سه تن از فيلمسازاني هستند كه در 
برهه ه��اي مختلف به دليل بازتاب پش��ت 
صحنه س��ينما در آثارش��ان با مخالفت ها 
و گايه هاي گس��ترده اي مواجه ش��دند تا 
حدي كه برخي مهاجرت بيضايي از ايران به 
خارج از كشور را نيز به فضاي سنگين پس از 
آخرين ساخته او به نام »وقتي همه خوابيم« 

مرتبط مي دانند. 
    نبرد دروغين 

با لشكر ضدسينمايي ها
حجت الله ايوبي از مديراني محسوب مي شود 
كه هر از چند گاهي به ويژه وقتي فشارهاي 
منطقي علي��ه عملكرد او زياد مي ش��ود از 
همان روش قديمي اس��تفاده مي كند و با 
طرح موضوع مخالفان اصل سينما افكار را 
از متن به حاش��يه مي برد. رئيس سازمان 

سينمايي از اين شگرد خود را در مقام مظلوم 
قرار مي ده��د و قهرمان عرصه اي دش��وار 
مي نماياند. گويي در جبهه اي س��خت در 
حال نبرد با ارتشي از ضد سينمايي هاست. او 
چندي پيش در گفت و گو با فريدون جيراني 
در برنامه 35 از تثبيت سينما در جمهوري 
اسامي به عنوان بزرگ ترين دستاورد دوره 
خود ياد كرد و مدعي ش��د ع��ده اي با ارائه 
گزارش هاي غلط از س��ينما به كميسيون 
فرهنگي مجلس و بخش ه��اي ديگر نظام 
ذهنيت آنها را درباره سينما خراب مي كنند 
و سازمان س��ينمايي در اين نبرد توانسته 
توفيق حاصل كند و با تحليل هاي درستي 

كه ارائه داده فضا را مديريت كرده است. 
ايوبي و همفكرانش با استفاده از اين شگرد 
همواره حواس ها را از رويكردهاي اش��تباه 
و انحراف��ي ك��ه در پي��ش گرفته اند پرت 
مي كنند. واقعيت اين اس��ت مديراني كه با 
وجهه روشنفكري سينما را با فلسفه و عرفان 
اش��تباه گرفتند و متوجه جنبه سرگرمي 
سينما نشدند در واقع بايد به عنوان مخالفان 
اصل س��ينما م��ورد موأخذه ق��رار گيرند. 
مديريت نزديك به يك دهه اي فخر الدين 
انوار و محمد بهش��تي بر س��ينماي ايران 
زمينه رونق و رواج سينماي جشنواره اي را 
ايجاد كرد. سينمايي كه مخاطب و مردم را از 
سالن ها فراري داد و سينماي ايران را به مرز 
ورشكستگي نزديك كرد. مهدي فخيم زاده 
در اين باره مي گويد:»آقاي بهشتي تازگي ها 
گفته؛ ما هيچ وقت به هيچ كس نگفتيم فان 

كار را بكن، درست اس��ت ما خيلي وقت ها 
خيلي چيزها را به خيلي ها نمي گوييم ولي 
وقتي در خيابان بوق مي زنيم يعني حواست 
باشد! رفتار و برنامه ريزي هاي آن زمان من 
را برد به س��مت فيلم »تپش« كه به لعنت 
خدا نمي ارزد. به فيلم »خواستگاري« من 
درجه »ج« دادند و به »تپش« درجه »ب«، 
هيچكدام از فيلم هاي عرفاني آن س��ال ها 
فيلم هاي سازندگانشان نبود. امروز همه از 
»عقاب ها« مي گويند اما يادشان رفته بعد 
از »عقاب ها« ساموئل خاچيكيان، سعيد 
راد، بازيگ��ر زنش و چند نف��ر از عواملش 
ممنوع الكار ش��دند. ش��ما وقتي در يك 
فيلم تيغه چاقو را ح��ذف مي كنيد فقط 
براي آن فيلم نيست. اين خبر سريع بين 
سينماگران  پيچيد و ديگر تيغه چاقو را در 

سينما ممنوع كردند.
كسي تيغه چاقو در فيلمش نمي گذاشت. 
اين نوعي از سانس��ور آن زمان بود. به فيلم 
»مس��افران مهتاب« من درجه »د« دادند. 
اي��ن نازل ترين درجه ب��ود و معني اش اين 
بود كه حق نداري در 12 مركز استان اكران 
كني، حق نداري تبليغات تلويزيون كني، 
حق نداري تبليغات پش��ت ماش��ين كني. 
هنوز مردم در خيابان من را به اسم »نمكي« 
صدا مي كنند. تلويزيون سه چهار بار رايت 
»مس��افران مهتاب« را از من خريده است. 
اين فيلم چيزي نداشت اما آنها مي خواستند 

جلوي يك تفكر را بگيرند.«
فخيم زاده بر اين ادعا كه برخي در جمهوري 
اسامي با اصل سينما مخالف بودند و قصد 
داشتند سينما را تعطيل كنند خط بطان 
مي كشد. »من از س��ال 58 در سينما فيلم 
س��اختم و به جرئت مي گويم در جمهوري 
اسامي هرگز بحث تعطيلي سينما نبوده 
و هر گروهي مي خواس��ت هم��ان كاري را 
كند كه دوس��تان دهه 60 كردن��د. آقايان 
انوار و بهشتي مي گفتند عرفان وجه هنري 
اسام است و آن را در سينما پيگيري كردند 
و گروه هاي��ي با اين نگاه مخال��ف بودند اما 
نهايتاً همه مي گفتند سينما از نگاه ما خوب 
اس��ت. براي كنترل هنرپيشه ها هم رفتند 
سراغ ممنوع  الكاري و با دو اهرم درجه بندي 
و ممنوع ال��كاري آدم ه��ا را از س��ينماي 
سرگرم كننده مي بردند به سمت سينماي 

آرماني شان.«
نكته ديگري كه بي اساس بودن ادعاي تاش 
گروه هايي در جمهوري اسامي براي تعطيل 
كردن س��ينما را اثبات مي كند س��خنان 
فصل الخط��اب گونه امام خمين��ي)ره( در 
اولين روز ورود به وطن در بهشت زهرا)س( 
است. »ما با س��ينما مخالف نيستيم، ما با 
فحشا مخالفيم« همينطور سخنان ايشان 
در ابتداي انقاب پس از تماشاي فيلم »گاو« 
كه آن را نمونه يك فيلم آموزنده و فرهنگي 
دانسته بودند. با اين همه مديران سينمايي 
كه هم��واره وجهه روش��نفكرانه از خود به 
نمايش مي گذارند ولي هنوز ذات س��ينما 
را كه مبتني بر سرگرمي است نشناخته اند 
همچنان گاه و بيگاه از افرادي سخن به ميان 
مي آورند كه با اصل سينما مخالفند و احتمالاً 
در آينده نيز دست از اين حربه بر نخواهند 
داش��ت. خدا بر درجات سيد شهيدان اهل 
قلم، مرتضي آويني بيفزايد كه در دهه 60 
اصلي ترين س��تون عليه تفكرات انحرافي 
شبه روشنفكران سينمايي محسوب مي شد 
و شفاف شدن مسائل در اين دوره مرهون 

تفكرات اصولي اوست.
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ادعاي مبارزه با گروه هايي كه قصد تعطيلي سينما را دارند از شگردهاي برخی مديران سينمايی است 

آقای ایوبی! لشکر ضدسينما وجود خارجی ندارد

    معصومه طاهری
 محم�ود حبيبي از ش�اعران و صاحبنظران 
مش�هور كشور در ش�عر آييني اس�ت كه از 
مدعوين وي�ژه كنگره ضيافت ش�عر غدير 
اصفهان ب�ود. با اين ش�اعر ج�وان كه خود 
از داوران مط�رح جش�نواره هاي ش�عري 
كشور است در حاش�يه ضيافت شعر غدير 
اصفه�ان در ب�اب فضاي ش�عري كش�ور و 
مس�ئله غدير گفت وگوي كوتاهي داشتيم 
كه ش�ما را ب�ه مطالعه آن دع�وت مي كنيم. 
نظرت�ان درباره برپاي�ي كنگره هاي 
آيين�ي از جمله همين كنگره ش�عر 
غدير كه به صورت مردمي دراصفهان 

راه اندازي شده، چيست؟
حركت بسيار خوبي اس��ت به خصوص درباره 
عيد غدير كه بايد فرهنگ آن احيا شود و مسلماً 
هر كاري كه در اين زمين��ه انجام گيرد ميمون 
و مبارك اس��ت خاصه در زمينه شعر و ادب كه 
اولين رسانه غدير هم است. جالب است بدانيد 
كه اولين رسانه اي كه در غديرخم پيامبر دستور 
دادند به تبيين، گسترش و تبليغ آن پرداخته 
شود شعر بوده است. روز غدير پيامبر به حسان 
بن ثابت دستور مي دهند تا واقعه غدير را منظوم 
كند و اين نشان از قدمت و اثرگذاري بالاي شعر 

و ادبيات است. 
در روزگار ما پرداختن به واقعه غدير 

به نسبت گذشته چگونه است؟ 
الحمدلله در عرصه ش��عر و ادب كارهاي خوبي 

شده كه جاي تقدير دارد. 
 جاي چنين برنامه هايي مثل ضيافت 

شعر غدير در كشور خالي نيست؟
نه، خالي نيست و مراسم شعر غدير و كنگره هاي 
خوبي داريم. به نظر من چيزي كه جاي خالي اش 
احساس مي   شود آن است كه بايد شعر غدير را 
ميان مردم برد و معارف غدير را به زبان ش��عر 
براي مردم بيان كرد و از اين مراسم و كنگره ها 
پا را فراتر گذاشت و براي مردم سرود. اگر مردم 
تنها نامي از غدير شنيده اند و آن را مي شناسند 
به خاطر برنامه هاي اينچنيني است، بايد اين نوع 
برنامه ها بين مردم برود تا بهتر درك شود. گاهي 
كاري كه چند كتاب انجام نمي دهد يك بيت 
شعر به راحتي و سادگي انجام مي دهد و تبيين 
مي كند لذا ادبيات آييني به طور مشخص شعر 
غدير موقعي موفق اس��ت كه مخاطب مردمي 
داشته باشد تا همه مردم كوچه و بازار فضايل 

امام علي)ع( را بشنوند.

از نسل حاضر ش�اعران چقدر در اين 
زمينه ورود داشته اند؟ و آيا ميزان اين 

ورود مناسب بوده است؟
شكر خدا در سال هاي پس از انقاب اسامي به 
طور ويژه به م��دح و مرثيه حضرات معصومين 
پرداخته شده است. ش��ايد بتوانيم بگوييم در 
آسيب شناسي اين قضيه به موضوع خود غدير 
كمتر پرداخته ش��ده است و شعر و مدح بيشتر 
براي خود ش��خص امام علي)ع( بوده اس��ت تا 
واقعه غدير كه بايد بيش��تر به اين موضوع هم 
پرداخته ش��ود. برخاف ادبيات سنتي فارسي 
شاعران شيعي و حتي اهل سنت در ديوان هاي 
خود فضايل غدير را داشته اند ولي امروز كمتر 
به اين موضوع پرداخته شده كه به نظرم نياز به 

تحول كلي است. 
 به نظر مي رسد در زمينه غدير زياد 
ش�عرهاي ماندگار بين مردم نداريم 
تا زمزمه ش�ود و مان�دگار گردد نظر 

شما چيست؟ 
وقتي وارد يك عرصه خالي مي شويم هر نوع 
كار با هر قدرت و ضعفي كه دارد ديده مي شود 
چه خوب باش��د و چه بد، ولي در زمينه شعر 
آييني به خصوص شعر غدير كه شاهكارهاي 
ادبي زيادي داريم شاخص شدن به آن صورت 
كه به قول ش��ما ماندگار و زمزمه شود خيلي 
سخت اس��ت ولي با اين حال شايد تعداد اين 
آثار كم بوده باش��د اما نمي ت��وان گفت اثري 
ماندگار خلق نش��ده اس��ت بلكه آثار خوبي 
داريم كه بين مردم ماندگار هم هس��تند ولي 

نماد غدير كم بوده است. 
 چرا حتي يك بيت شعر هم از غدير 

بين مردم ماندگار و شاخص نيست؟
چون ش��اعران بيشتر به مدح ش��خصيت امام 
علي)ع( پرداختند و اش��عار و آثار زيادي داريم 
و كمتر به مسئله غدير پرداخته شده است والا 
همانطور كه گفتم اشعار و ابيات شاخص زيادي 

داريم كه بايد گفته و معرفي شوند. 
 زيباترين اثر ادبي درباره غدير از نظر 

شما چيست؟
نمي توان گلچين كرد زيرا انصافاً سخت است اما 
شعر بيدل دهلوي در مدح امام علي )ع( زيباست 
يا قصيده شاني هم شنيدني است )وجيه الدين 
نسف شاني تكِلو از ش��عراي عصر صفوي( آنجا 

كه مي گويد:
اگر دشمن كشد شمشير و گر دوست

به طاق ابروي جانانه اوست...

محمود حبيبي:

 باید معارف غدیر را با شعر ميان مردم برد

88498436سرويس فرهنگي

مجموع�ه داس�تان »كج�ا ب�ودي الياس« 
اث�ر مش�ترك جمع�ي از نويس�ندگان 
ب�ا  غ�واص  ش�هداي  ب�ا  ارتب�اط  در 
حض�ور اهال�ي ادب رونماي�ي مي ش�ود. 
هفتمين نمايشگاه ملي كتاب دفاع مقدس از 
3 تا 9 مهر عصرها از ساعت14 الي21 در طبقه 
دوم شبستان مصلي پذيراي حضور عاقه مندان 
فرهنگ و ادبيات دفاع مقدس است. در هفتمين 
نمايشگاه ملي كتاب دفاع مقدس بيش از 100 
ناش��ر در130 غرفه به ارائه آث��ار در اين حوزه 
مي پردازند. مؤسسه فرهنگي - هنري شهرستان 
ادب با آثار درخشاني در حوزه  دفاع مقدس در 
هفتمين نمايش��گاه ملي كت��اب دفاع مقدس 

حضور به هم مي رساند. 
كتاب هايي همچون »ديلمزاد« )برگزيده جايزه 

كتاب س��ال دفاع مقدس( اثر محمد رودگر، 
»نشانه هاي صبح« اثر ابراهيم حسن بيگي، »در 
آفريقا همه چيز سياه است« اثر ساسان ناطق، 
»پرت��اپ«، »ريحان هايي كه مادرم دوس��ت 
داش��ت« اثر س��يداكبر ميرجعفري، »دخيل 
هفتم« اثر محمد رودگر، »نامت را بگذار وسط 
اين ش��عر« اثر محمدرضا ش��رفي خبوشان، 
»دس��تخون« اثر علي محمد مودب، »از آخر 
مجلس« اثر مي��اد عرفانپ��ور و »كجا بودي 

الياس« به مخاطبان عرضه خواهد شد. 
همچين مؤسسه شهرس��تان ادب دو نشست 
تخصصي براي كتاب هاي »از آخر مجلس« اثر 
مياد عرفانپور و مجموعه داستان »كجا بودي 
الياس« اثر جمعي از نويس��ندگان حوزه دفاع 

مقدس برگزار خواهد كرد.

كتاب »ش�اعر و آفتاب« به قلم س�يروس 
طاهب�از از س�وي كان�ون پ�رورش فكري 
ك�ودكان و نوجوان�ان ب�از نش�ر ش�د. 
»شاعر و آفتاب« روايت شاعرانه زندگي نيما 
يوش��يج به قلم س��يروس طاهباز بار ديگر از 
سوي كانون پرورش فكري كودكان و نوجوانان 
منتشر شد. اين اثر داستاني، مخاطبان كودك 
را با زندگي علي اسفندياري )نيما يوشيج( آشنا 
مي كند. پسر كوچكي دوست دارد آفتاب را در 
دست بگيرد. او تمام تاشش را مي كند. از كنار 
جويبارها و از ميان س��نگ ها عبور مي كند تا 

بتواند بر قله يك كوه با آفتاب صحبت كند. 
ديد آفتاب سرخ اس��ت. ديد آفتاب زرد است. 

ديد آفتاب رنگ درخت اس��ت. رن��گ بهار و 
برگ است و رنگ دشت هاس��ت آفتاب. پسر 
ديد هر رنگي در آفتاب هس��ت. هر چيزي را 
كه مي شناسد، در آفتاب هست. پسر با آفتاب 
حرف زد. آفتاب صدايش را ش��نيد. بر اساس 
اين گزارش، نويسنده  اين اثر سيروس طاهباز 
است. تصويرگري كتاب را هم بهمن دادخواه 
بر عهده داشته اس��ت. اين كتاب كه در قطع 
خشتي و در 4هزار نسخه منتشر شده، مناسب 
گروه سني »ب و ج« )6 تا 12 سال( و با قيمت 
3هزار و 500 تومان قابل خري��داري از تمام 
فروشگاه هاي كانون پرورش فكري كودكان و 

نوجوانان در سراسر كشور است. 

 رونمایي از مجموعه داستان شهداي غواص 
در نمایشگاه ملي دفاع مقدس

 بازنشر روایت شاعرانه زندگي نيما یوشيج 
به كتابفروشي ها رسيد

ايوب�ي از مديران�ي محس�وب 
مي ش�ود كه هر از چند گاهي به 
ويژه وقتي فش�ارهاي منطقي 
عليه عملكرد او زياد مي ش�ود 
از همان روش قديمي استفاده 
مي كن�د و ب�ا ط�رح موض�وع 
مخالفان اصل سينما افكار را از 
متن به حاش�يه مي برد. رئيس 
سازمان س�ينمايي با استفاده 
از اين ش�گرد خ�ود را در مقام 
مظلوم قرار مي ده�د و قهرمان 
عرص�ه اي دش�وار مي نمايان�د

»فروشنده« ضدخانواده است و نماینده خوبي براي ایران در اسکار نيست
در برنامه »هفت« مطرح شد

مسعود فراس�تي در برنامه سينمايي هفت 
كه با محوريت بررس�ي فيلم »فروش�نده« 
اصغر فرهادي روي آنتن ش�بكه سه رفت با 
بيان اينكه مملكتم را تحت هيچ ش�رايطي 
نمي فروشم، گفت: در تمام نقدهاي من چه 
آنجا كه يك ساعت وقت داشتم و چه آنجا كه 
3 دقيقه وقت داشتم يك خط را دنبال كردم. 
آن خط هم اين اس�ت كه من اين مملكت را 
تحت هيچ شرايطي نمي فروشم و به مزايده 
نمي گذارم. اصول و نقدم را نيز نمي فروشم و 
با صداي بلند ميان روشنفكران مي گويم من 
از سال 57 تا الان به صورت تئوريك طرفدار 
جنگ تحميلي و مخلص رزمندگانش هستم. 
اين منتقد اضاف��ه كرد: »فروش��نده« در همه 
زمينه ه��ا ماقبل بد اس��ت. در زمينه فيلمنامه 
هنوز فيلمنامه نيس��ت و دو كانسپت است. در 
زمينه كارگرداني آن قدر بد است كه اگر كسي 
غير از فره��ادي آن را كارگرداني كرده بود، هو 
مي كردند. اش��تباهات فاحش��ي دارد. بيش از 
40 جامپ كات در تئاتر داريم. دوربين به جاي 

رودست، روي كول است!
وي افزود:اص��ل فيلمنام��ه كه درب��اره تجاوز 
بوده اساساً حذف شده است. اساساً اين ترفند 
فرهادي است كه نمي تواند تعليق يا سوسپانس 

ايج��اد كند و لذا ب��ا حذف يك بخ��ش اصلي، 
غافلگيري در بخش انتهايي فيلم ايجاد مي كند. 

تعليق كارگردان خودش را مي طلبد. 
فراستي بيان داشت: واكنش ما به مسئله فيلم 
اساساً »چه« هست، نه »چگونه«. چه چيز اتفاق 
افتاده اس��ت؟ كارگردان خوش��حال است كه 
مردم پرسؤال از سالن س��ينما بيرون مي آيند. 
پرسؤال از چه چيز؟ از جهان و قصه اي كه برايم 
ساختي يا شاكله هاي داس��تاني كه نساختي 
و هنوز نمي دانم؟ مخاطبان هن��وز نمي دانند 
در حقيقت چ��ه روي داده اس��ت. فرهادي در 
مصاحبه  هايش يك جا مي گويد تجاوز ش��ده 
يك جا مي گويد نشده و... و او از اين سؤالاتي كه 
ساخته كيف مي كند. فراستي بيان داشت: اين 
فيلم مشكل اصلي ش��خصيت دارد. در ابتداي 
فيلم ش��هاب حسيني روي پش��ت بام خطاب 
به دوس��تش مي گويد اين ش��هر را بايد ويران 
كرد و او جواب مي دهد اين شهر يك بار ويران 
شده و بنا شده است. بهتر نمي شود! اين شعار 
سياسي اس��ت كه براي دهن آن فرد نيست و 
بدون شخصيت پردازي از زبان او زده مي شود! 
در اين صورت حرف مي شود موضع كارگردان. 
من مي گويم مي خواهي متلك بيندازي، خب 
بگو متلك��ت را اما در ش��خصيتت. اينجا فقط 

كانسپت است. فرهادي يك دكمه دارد به اسم 
»حريم خصوصي« و براي اين دكمه مي خواهد 
كت بس��ازد. نه قصه دارد و نه شخصيت! وقتي 
شهاب حسيني در ابتداي فيلم در كاس درس 
درباره فيل��م »گاو« حرف مي زن��د و مي گويد 
برخي رفته رفته گاو مي شوند، مي خواهد بگويد 
آخر فيلم خودش گاو ش��د؟! بعد چرا س��يلي 
مي زند؟ شخصيت پاره پاره است. نه تيپ است 
نه ش��خصيت. همه اش فرهادي است كه خود 
را به كاراكترها س��نجاق مي كن��د. وي افزود: 
اصل مسئله فيلم چيست؟ بحث درست بعد از 
تجاوز است. يعني داستان اينجاست. هيچكاك 
قصه اي دارد؛ روزي شوهري وارد خانه مي شود 
مي بيند به زنش تجاوز شده است. افسرده با هم 
بيرون مي روند و زن اولين مردي را كه مي بيند 
مي گويد اين بوده و ش��وهر آن فرد را در انتقام 

مي كشد! ولي فروپاش��ي رواني به حدي است 
كه اين فقط يك مرحم است. شب عصبي وقتي 
وارد خانه مي شود و صبح از خانه بيرون مي روند، 
زن مجدداً اولين مردي ك��ه مي بيند مي گويد 
اين فرد بوده! يعني فاجعه. يعني ويراني رواني 
براي اين خانواده. اما اين مسئله در »فروشنده« 

كجاست؟
فراستي در ادامه بيان داشت: در »فروشنده« نيز 
قصه از پان آخر فيلم شروع مي شود و بعد تمام 
مي شود. بعد از داس��تان تجاوز و تعدي، رابطه 
بين اين دو آدم مس��ئله اس��ت. نه پيرمرد و نه 
آن تئاتر مسخره. تمام درون اين دو آدم مسئله 
است. فيلم دقيقه 121 است كه در دقيقه 122 

هم تمام مي شود. 
وي افزود: فيلمي را كه روي آن ش��بهه داريم 
و جامعه و خانواده را مي زن��د و اين زدن براي 
كسب جايزه است، نبايد فرستاد. ما چه فيلمي 
را بايد به اسكار بفرستيم؟ فيلمي بفرستيم كه 
شعار سياسي ما را بدهد؟ فيلمي را بفرستيم كه 
سينما باشد و در عين حال به ارزش هاي ملي و 
ديني ما پايبند باشد؟ تكليف خود را مشخص 
كنيم. م��ن معتقدم »فروش��نده« ضدخانواده 
اس��ت و به نظرم فيلمي كه ش��بهه ناك است 

نبايد ارسال شود.

سردار نقدي، رئيس س�ازمان بسيج از پشت 
صحنه س�ريال معماي ش�اه و لوكيش�ن هاي 
سريال بازديد كرد و ضمن تقدير از سازندگان 
آن تأكي�د كرد:»معم�اي ش�اه« س�ريال 
تأثيرگ�ذار و خوبي اس�ت و با گذش�ت زمان 
مخاطب خودش را پيدا ك�رده و هرچه جلوتر 
م�ي رود مخاط�ب آن نيز بيش�تر مي ش�ود. 
وي با اش��اره به اهميت اين سريال عنوان داشت: 
اين س��ريال مي تواند به نسل جديد واقعيت هاي 
دوران پهلوي را منتقل كند. مسائلي كه تاكنون 
گفته نش��ده و نس��ل جوانان امروز كش��ور از آن 
بي اطاع است. س��ردار نقدي با اشاره به محتواي 
كتاب فردوست گفت: مطمئناً شما نمي توانيد همه 
فساد خاندان پهلوي را در يك اثر نمايشي به تصوير 
بكشيد. فساد و فحشاي خاندان پهلوي به حدي 
بوده كه انس��ان شرمش مي ش��ود كه آنها را بيان 
كند چه رس��د به اينكه در سريال به آنها پرداخته 
شود. درباره اين فساد و آنچه در دربار مي گذشته، 
فردوس��ت در كتاب خاطراتش آورده و نقل كرده 
است. وي در پايان اضافه كرد: بايد از توليد و ساخت 

سريال هاي تاريخي و ارزشي حمايت شود. 
همچني��ن در اي��ن دي��دار محمدرض��ا ورزي، 
كارگردان سريال معماي ش��اه فعاليت هاي تيم 
كاري معماي ش��اه را از قبل از تولي��د تا پس از 
توليد تش��ريح كرد و پس از آن س��ردار نقدي از 
لوكيشن هاي س��ريال معماي ش��اه در شهرك 

غزالي بازديد كرد.

نماينده آش�وريان كش�ور در مجلس ش�وراي 
اس�لامي در نامه اي ب�ه رئيس س�ازمان صدا و 
سيما از پخش برنامه اي راديويي كه به خدمات 
وطن دوستانه زرتشتيان اشاره دارد قدرداني كرد. 
يوناتن ب��ت كليا، نماينده آش��وريان كش��ور در 
مجلس شوراي اسامي و دبيركل اتحاديه جهاني 
آشوريان در نامه اي كه براي علي عسكري ارسال 
كرد، پخش برنامه اي در شبكه راديويي تهران را 
درباره دستاوردهاي »كيخسرو جمشيد« براي 

كشور، غرور آفرين 
و س��بب دلگرمي 
اقليت ه��اي ديني 

توصيف كرد. 
بت كليا دراين نامه 
آورده اس��ت: آنچه 
در كم��ال صداقت 
و حف��ظ عدالت و 

حرمت شخصيتي با عمق دلبستگي به ميهن مان 
ايران در اين برنامه ارائه ش��د س��بب دلگرمي و 
شيفتگي جوامع اقليت هاي ديني شد. از اين رو 
صميمانه ترين س��پاس ها را به آن مقام گرانقدر 
تقديم كرده و اميد است كه مراتب قدرداني را از 
مقام محترم معاونت صداي جمهوري اسامي، 
مديريت ش��بكه راديويي ته��ران و گردانندگان 
برنامه به عمل آوريد كه مايه سپاسگزاري است. 

برنامه »گذري در تهران« كه از راديو تهران پخش 
شده در بررسي روند تاريخي شهر تهران، نگاهي 
به حضور ش��خصيت هاي فرهنگ��ي اقليت هاي 
مذهبي به ويژه مسيحيان آش��وري و ارمني در 
احداث اماكن تاريخي و مذهبي در شهر تهران و 
مشاركت آنان در حفظ ميراث فرهنگي و تاريخي 

اين شهر بزرگ داشته است. 

فيل�م س�ينمايي »ارون�د« ك�ه محوريت آن 
هشت سال دفاع مقدس است، از روز گذشته 
اكران خود را در س�ينماهاي كشور آغاز كرد. 
»اروند« ساخته پوريا آذربايجاني و به تهيه كنندگي 
مهدي داوري است. اين نخستين بار است كه پوريا 
آذربايجاني به عنوان كارگ��ردان و مهدي داوري 
در مقام تهيه كننده فيلمي با محوريت ش��هداي 
غواص مي سازند و براي دومين سال متوالي سعيد 
آقاخاني در نقشي كاماً جدي و غيركمدي مقابل 
دوربين قرار گرفته اس��ت. اروند« داستان يونس 
جانب��از اعص��اب و روان دفاع مق��دس را روايت 
مي كند كه 27 سال پس از پايان جنگ هنوز هم 
با خاطره همرزمانش روزگار مي گذراند و ناگهان 
در همراهي با يك گروه تفح��ص اتفاقات تازه اي 
در جريان س��يال ذهنش وارد مي شود. از جمله 
بازيگران اين فيلم مي توان به سعيد آقاخانى، طناز 
طباطبايى، پانته آ پناهى ه��ا، مهرداد صديقيان، 

اميد روحانى و حسين سليمانى اشاره كرد.

تأكيد رئيس سازمان 
بسيج مستضعفين بر توليد 

سریال هاي تاریخي

قدرداني دبيركل اتحادیه جهاني 
آشوریان از رئيس رسانه ملي

 »اروند« 
به سينماهاي كشور آمد


